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Informe sobre l’aplicació de la CER a Tossa de Mar 2021
2021 ha sigut un any molt actiu per Cocogat. Hem acabat de controlar moltes colònies, s’ha dut a terme 

el manteniment de les ja gestionades i se n’han començat d’altres. S’han capturat els gats nouvinguts i 
s’han atès els malats i els ferits.

Concretant, s’han esterilitzat 99 gats: 54 femelles i 46 mascles. 3 gats han hagut de ser hospitalitzats i 
un cop recuperats, han tornat a la colònia. S’ha practicat per prescripció veterinària l’eutanàsia a 7 gats per 
diverses patologies. També s’han donat 7 cadells de les colònies en adopció, ya que per diverses raons no 
podien seguir vivint al carrer. 

La col.laboració dels alimentadors dels gats d’aquestes colònies ha sigut clau per poder portar a terme 
les nostres gestions.

Colònies i gats gestionats al municipi de Tossa de Mar durant l’any 2021
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A més del treball d’esterilització s’han fet altres actuacions.

Taller per Gestors/res de les colònies.1. 

Visita de les coordinadores amb els alimentadors a tots els punts d’alimentació del municipi.2. 

Creació d’un mapa de colònies del municipi.3. 

Adequació dels punts d’alimentació.4. 

Mediació  entre veïns a la colònia de Ginesteres. Aplicació de millores amb els gestors de la 5. 

colònia, per resoldre els problemes.

Gestió de l’instancia presentada per la comunitat de propietaris de La Cantonada de Sta. Maria 6. 

del Llorell.

Recaptació de fons (Venda de participacions de Loteria de Nadal).7. 

Assemblea de gestors/res.8. 

Cost econòmic de la gestió realitzada al municipi de Tossa de Mar durant l’any 2021
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2. Visita de les coordinadores amb els alimentadors a totes les colònies

En el municipi de Tossa de Mar (centre urbà), existeixen 17 punts d’alimentació, establerts pels gestors, a 
les colònies controlades per Cocogat. 
Davant la necessitat de reorganitzar alguns d’aquets punts, vam acompanyar als alimentadors a les colònies, 
per tal de saber on estaven exactament, quins recipients s’utilitzaven en cada cas i les problemàtiques de 
l’entorn. Durant aquestes visites es va  aprofitar per assessorar als alimentadors i començar a canviar algunes 
actuacions que no eren del tot correctes, incidint en els requisits de la netedat de l’entorn, la discreció i la 
resolució de conflictes.

Les conclusions de les visites realitzades a les colònies van ser les següents:

- La majoria dels punts ja establerts eren correctes. 

- Alguns amb la visita realitzada ja es van canviar per tal de fer-los més discrets.

- A la majoria dels llocs s’alimenta correctament amb pinso i aigua neta.

- A la majoria calia la col·locació d’algun tipus d’aixopluc per tal d’evitar el deteriorament de l’aigua i  

 del pinso. 

- Hi havia una zona on es va creure convenient col·locar un aixopluc per alimentació, anti- porcs 

 senglars.  

Cal dir que tots els alimentadors van col·laborar i es van mostrar molt interessats en  implementar tot 
els canvis que se’ls hi va proposar.

1. Taller per Gestors/res de les colònies

Es va organitzar un taller de dues sessions, dedicat a la gestió ètica de gats lliures. Van participar totes 
les aimentadores que havien sol·licitat el carnet de gestor/es. 

Mitjançant un curs online molt amè i gràfic, es van explicar els conceptes bàsics del que és una colò-
nia: La seva formació i els seus protagonistes. Es va incidir en una correcta gestió integral d’una colònia de 
gats del carrer: alimentació adequada, netedat i salubritat de la zona, control de natalitat i sanitari dels 
individus. L’objectiu final és que els gats tinguin una bona qualitat de vida i es minimitzin les molèsties 
que puguin causar als veïns. Es va insistir en la importància de mantenir sempre una actitud respectuosa, 
evitant els conflictes i en cas necessari, demanar ajuda i mediació de l’associació. 

Al final del curs se’ls va passar enllaç per poder aprofundir en la matèria i resoldre les dubtes que po-
guessin sorgir. El taller va ser un èxit i els participants van mostrar la seva disposició a portar tot allò après 
a la pràctica.
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4. Adequació dels punts  d’alimentació

Després de la visita realitzada per les coordinadores a les colònies, es van millorar alguns dels punts 
d’alimentació. 

Per evitar que el pinso es mullés i l’aigua s’embrutés, es va demanar a l’Ajuntament modificar les 
menjadores que tenien al magatzem, per tal de fer-les servir en aquests punts. Un cop modificades, es van 
col·locar al seu lloc. De les tres, en dos punts hi ha hagut problemes amb els gossos i els porcs senglars. Una 
ha fet el seu servei, ja que es troba més amagada.

A la zona on calia un aixopluc anti-porcs senglars, vàrem tindre la sort que una associació de Barcelona 
ens donés una menjadora de ferro que ja no utilitzava. Des de que aquesta es va col·locar, els gats ja no s’han 
quedat sense menjar i la alimentadora ja no hi ha d’anar diàriament.
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3. Creació d’un mapa de colònies del  municipi

S’ha realitzat un mapa de la localització exacta de totes les colònies del poble, indicant: número de gats 
i alimentador de la mateixa. Aquesta informació és molt important que la tinguin totes les parts implicades 
en el projecte, per tal de poder gestionar amb rapidesa, qualsevol incidència que es pugui donar.

5. Mediació  entre veïns a la colònia de Ginesteres
         Aplicació de millores amb els gestors, per resoldre els problemes

Davant de les queixes rebudes d’alguns dels veïns, per la presència de gats ferals dintre de la zona 
comunitària i la confrontació d’aquests amb els veïns alimentadors, l’associació va fer de mediadora entre 
ambdues parts, per resoldre el conflicte.

Les representants de Cocogat es van reunir al local de la clínica veterinària de la Sra. Guilera a Tossa de 
Mar amb una representació dels veïns i el President de la Comunitat. La finalitat de la reunió era escoltar 
les queixes i trobar les solucions adients per minimitzar els problemes. Aquestes solucions es van proposar 
seguint els protocols establerts en la gestió de les colònies de gats ferals de la vila.



Les queixes eren les següents:

- Els alimentadors son veïns de la comunitat. Aquests alimentaven als gats dintre del seu pati   
 posterior, limítrof a la zona comunitària de la piscina. Això provocava que els gats romanguessin

 per la zona comunitària. 

- Presència de femtes a la gespa de la piscina.

La solució que vam proposar va ser que els veïns alimentadors es comprometessin a: 

- No alimentar al pati de la seva propietat.

- Alimentar fora de la comunitat de veïns.

- Col·locació d’una tolva per pinso, de manera que els gats sempre disposin de menjar.  La tolva   

 s’omplirà un cop cada vegada que sigui necessari. Ho controlaran els alimentadors. 

- Traslladar als gats, a poc a poc, desplaçant el punt d’alimentació.

- Recollir les femtes que pugin haver a la zona de la piscina.

- Controlar l’estat sanitari dels individus de la colònia.

- Gestió gats nouvinguts.  

No s’ha pogut trobar un punt per la col·locació de sorrals, ja que totes les zones del voltant son propie-
tats privades i els veïns no permeten a cap punt de la zona comunitària posar-hi res. S’ha de dir que cada 
vegada que  les representants de Cocogat han estat a la zona no s’han vist femtes.

El dia 19 d’abril les representants de Cocogat van portar i col·locar conjuntament amb els alimentadors 
la tolva de pinso, en el terreny privat d’un veí, al que se li va demanarb permis per fer-ho. Des de llavors ha 
col·laborat amb els alimentadors, ja que els veïns de la comunitat no van permetre posar-hi res a cap punt 
de la seva zona.

S’ha de dir que cada vegada que els representants de Cocogat van estar a la zona no varen veure femtes 
pels voltants de la piscina.

Cocogat seguirà en contacte tant amb els veïns, com amb els alimentadors, per tal de resoldre qualsevol 
dubte que pugui haver d’ara en endavant.

L’Associació demana a l’Ajuntament el recolzament de les actuacions que s’han fet en aquesta colònia.
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6. Gestió de l’instancia presentada per la comunitat de propietaris de
     La Cantonada de Sta. Maria de Llorell

L’agost del 2021 l’Ajuntament en va fer arribar una instància de la comunitat de veïns de La Cantonada, 
on es queixaven de la presència de gats sense controlar, ocasionant moltes molèsties a la zona comunitària.

Una primera visita a La Cantonada amb el seu president, En Sr.Platero, ens va permetre veure la situació 
i explicar-li a ell i a un grup de veïns la necessitat d’esterilitzar i aplicar els protocols de gestió de les colònies 
de gats establerts per l’Ajuntament com a única solució al problema que patien.

Un cop vàrem fer el cens dels gats i començar les esterilitzacions a La Cantonada, veïns de comunitats 
properes ens van demanar ajuda per esterilitzar els gats de les seves zones. Aquesta informació, obtinguda 
durant els 5 mesos que hem estat treballant com a voluntàries a Sta. Maria del Llorell, ens ha permès fer 
un cens dels gats i número de colònies que hi ha a la urbanització, així com conèixer a les persones alimen-
tadores. Les actuacions realitzades aquest any no han estat casos aïllats, si no que s’ha realitzat una gestió 
generalitzada i a fons a tota la urbanització. 

La figura de l’ alimentador ha estat clau per poder esterilitzar els gats amb èxit. Cal tindre en comte 
que les persones voluntàries que realitzen les captures, no viuen a Sta.Maria i per tant no poden saber ni 
els gats que hi ha, ni a on, ni el seu estat. Els alimentadors un cop s’ha esterilitzat la colònia, esdevenen 
gestors de les mateixes i se’ls ensenyen a aplicar els protocols de la bona gestió. A part d’alimentar, han de 
vetllar pel bon estat sanitari dels gats, alimentar correctament amb pinso i sobretot avisar a l’associació de 
la presència de nouvinguts sense control per que es capturin i esterilitzin de manera que les colònies no es 
descontrolin.

S’han esterilitzant els gats de les diverses colònies que hi ha a la urbanització. Sobretot a la zona de 
Teres, Las Danielas, La Cantonada, Les Casas Blancas i Parcela B. També s’ha actuat a altres zones on s’han 
trobat gats controlats, però amb la presència de gats nouvinguts que no ho estaven. Son els carrers: Leo i 
Aries.   

En total s’han controlat un total de 36 gats: 21 femelles i 15 mascles. S’ha practicat, per prescripció 
veterinària, l’eutanàsia a 3 gats per diverses patologies.

El cost total ha estat de 2.511,36 €. D’aquest 1.636,36 € han estat finançats per Cocogat, 275 € per veïns 
de la urbanització. El dia 5 de novembre vàrem tindre una reunió amb La Junta de propietaris de Sta.Maria 
on vam explicar tot el projecte i demanar recolzament econòmic. A finals d’any la Comunitat de Propietaris 
ens va fer un ingrés de 600 €.
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A part de les esterilitzacions, Cocogat ha gestionat les instàncies dels veïns que tenien a veure amb 
queixes ocasionades pels gats ferals de la urbanització. Hem explicat el mètode CER, fet de mediadors entre 
els veïns i proposat pautes a seguir per evitar les molèsties que els gats  provoquen. S’han desplaçat els punts 
d’alimentació,  per tal d’agrupar als gats, facilitant les seves captures i per allunyar-los de les zones comunitàries. 
   

Seguirem insistint amb els veïns que col·laboren, en la importància de que se’ns avisi sempre que observin la 
presencia de gats nouvinguts no controlats, per tal de que les colònies no es tornin a descontrolar amb el desgast 
físic que això suposaria i la pèrdua de la inversió econòmica que amb tant d’esforç hem dedicat a aquest projecte.

Gats esterilitzats a Sta. María del Llorell i cost econòmic
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Gats esterilitzats a Sta. María del Llorell per zones

7. Recaptació de fons 
        (Loteria de Nadal)

Donada la gran quantitat de esterilitzacions i la despesa econòmica que aquestes impliquen, es va decidir 
per primer cop fer participacions de la Loteria de Nadal. Amb aquesta es van recaptar 1000 €, destinats a 
esterilitzacions.
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9. Assemblea de gestors/res

A finals d’any vàrem creure convenient fer una assemblea de gestors. El 17 de desembre a la sala Trinquets 
de l’Ajuntament, ens vam reunir: representats de Cocogat, de l’Ajuntament i un grup de gestors, per explicar 
tot el que s’havia fet i sobretot per intercanviar i exposar vivències i problemes.

Es va informar sobre les actuacions al llarg de 2020 i 2021, amb el seu balanç econòmic i sobre las 
reunions que va mantenir Cocogat amb la junta de Sta. Maria de Llorell, amb les responsables del Camping 
Cala Llevadó i del Camping Tossa. 

Es va decidir demanar a partir d’ara recolzament econòmic a les zones privades on intervenim, sobretot 
a les urbanitzacions on fa temps que actuem sense la seva implicació. 

Es va consultar a tots els gestors sobre la situació dels seus punts d’alimentació i les dificultats amb què es 
troben. Malgrat les millores introduïdes, alguns deian que segueixen amb dificultats a l’hora d’alimentar, per 
diferents motius: actes vandàlics, presència d’animals salvatges, gossos, etc. Es va proposar canviar el model 
de les menjadores en els punts conflictius per facilitar la feina dels alimentadors. El model proposat és tancat 
i impedeix l’accès al menjar als animals silvestres, robatoris i actes vandàlics.

Es va insistir en la necessitat de seguir implantant tots els protocols de les bones pràctiques en la gestió 
de les colònies, sobretot per evitar enfrontaments amb els posibles detractors de les mateixes. Aquesta és la 
responsabilitat de cadascun dels gestors que té el carnet d’alimentador.

Creiem que és bo que el grup mantingui comunicació entre ells i canviïn impressions. També va permetre 
conèixer de primera mà, les mancances que encara patim i poder trobar les maneres de solucionar-les, 
implicant als gestors de les mateixes amb les seves propostes.
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Conclusions

Després de tota la feina feta durant aquest 2021, valorem positivament totes les millores que s’han 
anat implantant a les colònies. Aquestes millores, fruit del treball conjunt de les voluntàries de l’associació, 
gestors i amb recolzament de l’Ajuntament, han estat beneficioses tant pels gats, com pel municipi.

El recolzament ha estat peça clau per poder dur a terme totes les actuacions que creiem indispensables 
per la millora de les colònies i de la vida dels gats del carrer de Tossa de Mar. Esperem continuar treballant 
els propers anys, tots plegats com fins ara, per poder seguir tirant endavant aquest projecte.

Cocogat
Tossa de Mar
12 de març de 2022                             


